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Ter beantwoording van de opmerkingen en vragen gesteld in het verslag 
van de vaste Commissie voor Justitie over bovenvermeld wetsontwerp kan 
ik het volgende mededelen. 

1. De benoeming van de kantonrechter-plaatsvervanger voor het leven 

De door de vaste commissie gemaakte opmerkingen en de daaraan 
verbonden mening met betrekking tot de benoeming voor het leven van de 
kantonrechters-plaatsvervangers onderschrijf ik. Het onderhavige wets-
ontwerp zou dan ook een voorstel tot aanpassing van artikel 36 van de Wet 
op de rechterlijke organisatie in de door de commissie bedoelde zin 
hebben bevat, ware het niet dat ten tijde van de voorbereiding van dit 
wetsontwerp de kwestie van de benoeming voor het leven van de kanton-
rechters-plaatsvervangers aan de orde was in het verband van de regeling 
van de deeltijdarbeid voorde rechterlijke macht. De Staatscommissie 
Herziening Rechterlijke Organisatie heeft in haar advies van 15 december 
1980 inzake de deeltijdarbeid tevens de regeling van de benoeming van de 
kantonrechters-plaatsvervangers voor het leven aanbevolen. Het advies 
van de Staatscommissie is destijds om commentaar voorgelegd aan de 
rechterlijke autoriteiten. Hoewel het blijkens de ingekomen reacties niet 
onduidelijk was dat allerwegen de benoeming voor het leven van de 
kantonrechters-plaatsvervangers werd onderschreven heb ik het niet juist 
geacht dit onderwerp uit de ruimere context van de regeling van de 
deeltijdarbeid te lichten, te minder omdat die regeling op korte termijn kon 
worden verwacht. Ik kan thans mededelen dat een concept voor een 
wetsontwerp ter regeling van de deeltijdarbeid, waarin mede is opgenomen 
een zodanige wijziging van artikel 36 van de Wet op de rechterlijke organi-
satie, dat de kantonrechters-plaatsvervangers in den vervolge ook voor het 
leven worden benoemd, onlangs aan de rechterlijke autoriteiten om 
commentaar is voorgelegd. 

Ik verwacht dat in de loop van 1984 het wetsontwerp bij de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal zal kunnen worden ingediend. 
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2. De voorschriften van de artikelen 15 en 16 Wet R.0. 

De vraag van de vaste commissie of er nog behoefte bestaat aan hand-
having van de voorschriften, vervat in de artikelen 15 en 16 van de Wet op 
de rechterlijke organisatie, beantwoord ik bevestigend. De specifiek voor 
de rechterlijke macht geldende voorzieningen - of juister: het ontbreken 
daarvan - met betrekking tot de te verrichten arbeid, als daar zijn: het in 
vele gevallen ontbreken van werkkamers in de gerechtsgebouwen, het 
ontbreken van voorgeschreven dienst- en werktijden en het ontbreken van 
een verlofregeling, scheppen vrijheid ten aanzien van de tijdstippen 
waarop arbeid wordt verricht en de plaats waar zulks geschiedt. Een al te 
royaal gebruik van die vrijheid zou de ongestoorde voortgang van de 
rechtspraak in gevaar kunnen brengen en erdienen middelenter beschikking 
te staan om dit te voorkomen. De voorschriften van de artikelen 15 en 16 
R.O. kunnen als zulke middelen worden aangemerkt. 

Wat artikel 15 betreft kan ik nog opmerken dat een voorstel tot wijziging 
daarvan, alsmede van enige andere wettelijke bepalingen die woonplaats-
voorschriften voor de rechterlijke macht bevatten, is opgenomen in het 
hiervoor al genoemde concept voor het wetsontwerp ter regeling van de 
deeltijdarbeid. 

Ik verwacht overigens dat de Staatscommissie Herziening Rechterlijke 
Organisatie in haar eindrapport aan de hier aangeroerde materie aandacht 
zal besteden. 

3. De raio-opleiding 

De leden van de S.G.P.-fractie hebben aangelegenheden van de raio-oplei-
ding aan de orde gesteld. Enerzijds hebben zij gevraagd welke maximale 
opleidingsduur voor de nabije toekomst geëigend wordt geacht, anderzijds 
of de proeftijd van vier maanden een functie vervulde als nader selectie-
instrument. 

3.1. De duur van de opleiding 

Ter gelegenheid van de structurering van de opleiding in het begin van 
de jaren zeventig is bezien of de duur ervan kon worden teruggebracht tot 
de door de commissie-Bloemarts aanbevolen vijf jaar. Centraal stond 
daarbij het uitgangspunt dat de drie praktijkstages waarin de opleiding 
doorlopend werd (griffie-, parket- en buitenstage) gehandhaafd zouden 
moeten blijven. Een kortere totale opleidingsduur zou derhalve slechts 
bereikt kunnen worden door bekorting van een of meer der praktijkstages 
tot een periode van minder dan twee jaar. Voor de buitenstage, die veelal 
op een advocatenkantoor wordt doorgebracht, werd een periode van 
minder dan twee jaar uit vormingsoogpunt onvoldoende geacht. Voor de 
griffie- en parketperiode is bekorting tot anderhalfjaar in beraad geweest, 
maar daarvan is afgezien omdat in die perioden ook het theoretisch 
vormingsprogramma moest worden doorlopen waardoor de voer praktijk-
scholing beschikbare tijd reeds met 40% werd beperkt. Voor degenen die 
in opleiding werden genomen voor de raden van beroep lag de situatie 
weliswaar iets anders, maar uit een oogpunt van gelijke behandeling werd 
voor hen de opleidingsduur eveneens op zes jaar gehandhaafd. Het is mij 
bekend dat binnen de Stichting Studiecentrum Rechtspleging de structuur 
en de inhoud van de opleiding opnieuw in studie zijn. Naar ik aanneem zal 
in dat verband de totale duur van de opleiding ook voorwerp van beschou-
wing zijn. Ik acht het mede daarom niet juist omtrent de maximale oplei-
dingsduur een uitspraak te doen buiten het verband van het overleg dat ik 
in de toekomst nog met de stichting over de opleiding in haar geheel zal 
moeten voeren. Ik ben wel van mening dat de opleidingsduur reglementair 
moet worden vastgelegd. Dat is thans het geval (Opleidings- en vormings-
besluit R.O., Stb. 1956, 643). Ook in het beoogde nieuwe besluit zullen 
bepalingen dienaangaande worden opgenomen. 
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3.2 De proeftijd van vier maanden 

Deze proeftijd was in de opvattingen van 1956 inderdaad bedoeld ais 
naderselectie-instrument, zoals duidelijk blijkt uit artikel 5 van hetopleidings-
en vormingsbesluit R.0. Dat hij feitelijk niet als zodanig heeft gewerkt blijkt 
uit de nu ruim 25-jarige praktijk, waarin het slechts enkele malen is voorge-
komen dat iemand na de eerste vier maanden niet werd benoemd in 
tijdelijke dienst. Aan handhaving ervan bestaat dan ook geen behoefte, te 
minder omdat zij die niet aan de verwachtingen voldoen ook gedurende de 
tijdelijke aanstelling kunnen worden ontslagen. In het nieuwe besluit zullen 
onvoldoende opleidingsresultaten en alsnog gebleken ongeschiktheid voor 
de functie waarvoor wordt opgeleid worden aangemerkt als gronden voor 
ontslag gedurende de tijdelijke aanstelling. 

4. Buitengewoon verlof voor de leden van de administratieve gerechten 

De opmerkingen van de leden van de S.G.P.-fractie hieromtrent kan ik als 
volgt beantwoorden. De behoefte aan een regeling van het buitengewoon 
verlof voor de leden van de administratieve gerechten is enkele jaren 
geleden gebleken toen een van die leden zodanig verlof verzocht wegens 
zijn verkiezing in eeen vertegenwoordigend orgaan. Dat dit wetsontwerp 
voor de leden van de afdeling rechtspraak van de Raad van State geen 
voorziening ter zake van buitengewoon verlof bevat, vindt zijn oorzaak 
hierin dat hun positie in de eerste plaats wordt bepaald door het feit dat zij 
zijn benoemd tot lid van de Raad van State. 

5. Salariëring kantonrechters 

De leden van de S.G.P.-fractie vragen zich af in welke mate de inwonertallen 
der kantons richtinggevend dienen te zijn voor de bezoldiging van de 
kantonrechter, alsmede of de gehanteerde grens van 200 000 inwoners zou 
moeten worden vervangen door een hogere grens. Zonder voor dit 
moment te concluderen dat het inwonertal van het kanton op geen enkele 
wijze mede bepalend zou mogen zijn voor het bezoldigingsniveau van de 
kantonrechter, meen ik wel dat dit niet het eerste criterium zou behoren te 
zijn. Ik acht het evenwel bezwaarlijk thans dit criterium te vervangen door 
een andere maatstaf of de bestaande grenzen te vervangen door andere. 
De bezoldigingsniveaus van de kantonrechters staan ook in relatie tot de 
bezoldigingsniveaus van bij voorbeeld de rechters in de arrondissements-
rechtbanken. Het aanbrengen van wijzigingen in de bezoldiging van 
kantonrechters zou de (bezoldigings-)verhouding met de rechtbankrechters 
verstoren. Het wijzigen van de bezoldiging van de laatstgenoemden zou 
op zijn beurt weer vragen oproepen met betrekking tot de bezoldiging van 
vice-presidenten en presidenten. Vanwege deze onderlinge samenhang 
heeft mijn ambtsvoorganger er de voorkeur aangegeven, in afwachting van 
de resultaten van de studie over de structuur van de bezoldiging van de 
rechterlijke macht, geen wijzigingen in die structuur aan te brengen. Die 
voorkeur onderschrijf ik. De vraag of het efficiënt is de namen van de 
kantongerechten in de wet te noemen zal ook in het kader van de bedoelde 
studie worden beantwoord. 

Aan de kantonrechters voor wie dit wetsontwerp in een hogere bezoldiging 
met terugwerkende kracht voorziet, is zoveel mogelijk reeds maandelijks 
het hogere bedrag in de vorm van een voorschot uitgekeerd. Dit is met 
medewerking van de minister van Binnenlandse Zaken geschied met 
toepassing van het Koninklijk besluit van 27 juli 1950, Stb. K 320. De 
voorschotten zullen na de totstandkoming van de wet de definitieve 
salaristoekenningen worden verrekend. In het algemeen zullen er geen 
nabetalingen behoeven plaats te vinden. 

Wat betreft het tijdstip waarop in het kanton Apeldoorn de 200 000-grens 
werd overschreden, merk ik het volgende op. Ten tijde van de voorbereiding 
van dit wetsontwerp is gewerkt met voorlopige cijfers met betrekking tot 
de ontwikkeling van het inwonertal van dit kanton. Die gaven aan dat per 1 
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januari 1983 het getal van 200 000 zou zijn overschreden. De definitieve 
cijfers hebben inmiddels uitgewezen dat het inwonertal per 1 januari 1983 
199 754 bedroeg. Sindsdien is de groei evenwel doorgegaan; per l december 
1983 was een inwonertal van 200 528 bereikt. Ik wil aan deze feitelijke gang 
van zaken niet het gevolg verbinden dat het hogere salaris van de kanton-
rechter te Apeldoorn nu eerst per 1 januari 1984 zou kunnen ingaan. Niet 
alleen acht ik het een bezwaar dat dan de aan de kantonrechter reeds 
betaalde voorschotten door deze zouden moeten worden terugbetaald, ik 
meen dat de door de leden van de S.G.P.-fractie aangehaalde werklast een 
goede reden vormt in dit geval een soepel standpunt in te nemen. 

6. Herplaatsing na buitengewoon verlof 

In het geval van het verlenen van buitengewoon verlof dient - in het 
kader van de maatregelen die genomen moeten om de (tijdelijk) openge-
vallen plaats door een ander te doen innemen - er aanstonds rekening mee 
te worden gehouden dat zowel voor degene aan wie buitengewoon verlof 
is verleend, als voor degene die de open plaats (tijdelijk) bezet, te zijner tijd 
een redelijke oplossing moet kunnen worden gevonden. Dit zal steeds van 
geval tot geval moeten worden bezien. De ene keer zal de oplossing 
kunnen liggen in het tijdelijk doen vervullen van de open plaats door iemand 
die spoedig de dienst met pensioen zal verlaten, de andere keer in de 
doorstroming bij met name de grotere colleges waar regelmatig nieuwe 
open plaatsen ontstaan, een derde keer hierin dat de van verlof terugkerende 
in een promotievacature kan worden benoemd. Als regel zal de periode 
van het buitengewoon verlof zelf voldoende zijn om in de loop daarvan een 
van dergelijke oplossingen te bereiken; in die gevallen is een extra jaar 
voor het treffen van een voorziening niet nodig. Er moet evenwel rekening 
worden gehouden met onvoorzienbare omstandigheden. Zo zou zich kunnen 
voordoen dat voor meer jaren verleend buitengewoon verlof voortijdig 
wordt beëindigd, terwijl op dat moment nog geen adequate voorziening 
voor de terugkeer van de betrokkene kon worden bereikt. In zo'n geval zal na 
beëindiging van het buitengewoon verlof alsnog een oplossing moeten 
worden gezocht. Een periode van een jaar - het zij herhaald - moet 
daarvoor voldoende zijn. 

7. Het ontbreken van een wettelijke berperking van aantal leden van het 
College van Beroep voor het bedrijfsleven 

In de memorie van toelichting bij het wetsontwerp 2493, dat heeft geleid 
tot de Wet administratieve rechtspraak bedrijfsorganisatie, is betoogd dat 
het nog niet te voorzien was wat de omvang van de werkzaamheden van 
het College van Beroep voor het bedrijfsleven zou worden. Dat vormde de 
reden om noch het aantal kamers, noch het aantal leden van het college in 
het wetsontwerp vast te leggen. Naar aanleiding van in het voorlopig 
verslag gestelde vragen op deze punten is in de memorie van antwoord 
opnieuw verwezen naar bestaande onzekerheid met betrekking tot de 
omvang en aard van de werklast. De werklast was aanvankelijk beperkt van 
omvang. In de loop der jaren is deze echter geleidelijk gestegen, mede 
door toedeling van nieuwe taken aan het college. De toegestane bezetting 
is aan de toenemende werklast aangepast. In de zestiger jaren beliep deze, 
met inbegrip van de voorzitter en de vice-voorzitter, 4 leden, thans 
bedraagt deze 7 leden. 

Ik meen dat de indertijd genoemde reden om af te zien van wettelijke 
limitering van het aantal leden thans zijn geldigheid heeft verloren. Onlangs 
is overleg op gang gekomen met de voorzitter van het college om te 
bereiken dat de werkzaamheden worden genormeerd op overeenkomstige 
wijze als bij de andere rechterlijke colleges het geval is. Ik stel mij voor in dat 
kader tevens de kwestie van de wettelijke limitering van het aantal leden 
van het College van Beroep voor het bedrijfsleven onder ogen te zien. 

De minister van Justitie, 
F. Korthals Altes 
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